
 

 

 

Răspunsurile candidatului independent la Președinția României, doamna Monica Macovei 

la întrebările deschise lansate de Forumul Tinerilor din România  

 

1. Care considerați că este rolul Președintelui României în ceea ce privește menținerea 

stabilității politice și dezvoltarea economică a țării? 

 

Președintele României, conform Constituției (art. 80), “reprezintă statul român şi este garantul 

independenţei naţionale, al unităţii şi al integrităţii teritoriale a ţării”. Cu alte cuvinte, 

președintele României este responsabil de politica externă și de securitatea națională.  

 

In politica internă, președintele “veghează la respectarea Constituţiei şi la buna funcţionare a 

autorităţilor publice. În acest scop, Preşedintele exercită funcţia de mediere între puterile 

statului, precum şi între stat şi societate.” Deci “veghează”, e atent la ce se întamplă, și 

“mediază”, cheamă la dialog.  

 

Rolul președintelui în menținerea stabilității politice constă în angrenarea tuturor forțelor politice 

din țară pentru a se concentra într-o direcție care să fie în beneficiul poporului. Asta nu înseamnă 

neapărat “liniște și pace”. Pe timpul lui Iliescu, de exemplu, era liniște și pace, însă se fura ca în 

codru.    

 

Într-o democrație este normal să avem partide la putere și în opoziție, iar deseori cele două să fie 

pe poziții opuse. Există însă situații sau momente istorice când toate partidele ar trebui să 

conlucreze pentru susținerea unor proiecte de interes național care depășesc bariera doctrinară de 

stânga sau de dreapta, ori putere și opoziție. Așa s-a întâmplat, de exemplu, cu integrarea 

României în NATO și UE.   

 

Ca președinte doresc să aduc puterea și opoziția împreună pentru a susține un proiect de țară care 

să aibă ca prioritate securitatea națională și lupta împotriva corupției.  

 

La granița de est a României avem un razboi care se apropie tot mai mult de noi. Rusia a anexat 

un teritoriu al unui stat independent și suveran, și vedem că amenință pe față și România.  

 

Este imperativ pentru toate partidele din România să facă front comun și să sprijine întărirea 

parteneriatului cu Statele Unite și NATO, întărirea armatei și redresarea sectorului de apărare, 

precum și întărirea statului de drept. Corupția slăbește România din interior, făcându-o 

vulnerabilă în fața influențelor maligne din exterior. 

 

În ceea ce privește dezvoltarea economică a țării, Președintele, prin Constituție, nu are atribuții 

directe în acest domeniu, aceastea ținand de guvern. Președintele, însă, are dreptul să retrimita în 

Parlament legile care nu sunt în interesul cetățeanului, să conteste la Curtea Constituțională o 

lege, are dreptul să se adreseze Parlamentului și să se consulte cu guvernul pe chestiuni vitale.  

 

 

 



 

 

 

In calitate de președinte mă voi opune oricăror încercări legislative de mărire a taxelor și 

impozitelor, care sugrumă întreprinzătorii, scad investițiile și ridică șomajul. O economie se 

dezvoltă  când există predictibilitate financiară și transparență în licitațiile publice.  

 

Am un mesaj pentru tineri, pe care îi invit și îi încurajez să se folosească de drepturile lor civice 

si să îi ia la întrebări pe politicieni, să reacționeze, să fie curajoși. Este dreptul lor, al nostru ca 

cetățeni să știm ce se întâmplă cu banii noștri, cu munca noastră, cu drepturile noastre.  

 

Politicianul trebuie să fie angajatul cetățenilor, nu invers. Vom avea dezvoltare economică și 

corupție mai puțină atunci când mai mulți români se vor implica civic. Iar începutul implicării 

civice este participarea la vot.  

 

Nu mai votați politicieni și partide corupte, sau nu mai stați pasivi, ci dați șansa prin vot unor 

oameni incoruptibili să schimbe această țară în mai bine.  

 

2. Veți crea un mecanism de comunicare cu societatea civilă? Dacă da, care va fi acesta? 

 

Mecanismul de comunicare cu societatea civilă este deja prevăzut de Constituție.  

 

Înainte de a fi fost numită ministru al Justiției am activat în societatea civilă, iar ca ministru și 

apoi europarlamentar am colaborat constant cu societatea civilă pe subiecte de interes general. O 

democrație sănătoasă necesită o implicare a societății civile în deciziile pe care le iau oamenii 

politici.  

 

Ca președinte doresc să fac din societatea civilă un partener, cu care să am consultări periodice.  

 

Acest lucru deja l-am și început. Comparați programele politice ale tuturor candidaților la 

președinție și veți constata că sunt singurul candidat care a preluat în program proiecte propuse 

de societatea civilă. Un exemplu este modificarea legii partidelor, astfel încât un partid să se 

poată înființa cu minimum 3 membri. Numai așa putem sparge monopolul partidelor mari și 

corupte și să dăm șansa comunităților locale să se organizeze și să rezolve problemele care 

preocupă oamenii din zona respectivă.  

 

Spuneam că îi încurajez pe tineri să îi ia la întrebări pe politicieni. Aș vrea să introducem pentru 

parlamentari un sistem prin care ei să poată fi revocați dacă nu-și fac treaba. Printr-un 

referendum, tot de către cei care i-au ales. Dacă vezi că într-un an, doi, parlamentarul tău nu a 

făcut ceea ce a promis, sau ce i-ai solicitat în scris să facă și să voteze, atunci să poată fi revocat.    

 

 

3. Vă rugăm să numiți și să detaliați succint 5 (cinci) măsuri pentru tinerii din România pe 

care le veți susține și promova. 

 

 



 

 

 

1. Ajustarea educației la nevoile societății. Din păcate, în acest moment sistemul de educație 

din România nu este ajustat la nevoile pieței. La școală se predau discipline care nu mai 

sunt actuale, nu răspund nevoilor curente de pe piață. Avem aceeași problemă cu 

specializările din facultate, motiv pentru care scoatem șomeri pe bandă. Dorința mea este 

să sprijin cât mai multe universități românești să ajungă în primele 100 din lume. 

Parteneriatul strategic cu Statele Unite, de exemplu, prevede un schimb de experiență în 

acest domeniu. În ceea ce privește clasele de liceu, cred că ar fi benefică reducerea 

materiilor studiate în clasele a XI-a si a XII-a și concentrarea pe activități practice, astfel 

încât la terminarea liceului elevul să știe să facă ceva. Mai vreau să spun ceva: mă opun 

ferm studiilor universitare fără bacalaureat. Cred, de asemenea, că ar trebui revăzută 

situația școlilor profesionale. Sunt meserii noi pe piață pentru care, însă, sistemul 

românesc de educație nu oferă niciun curs. Toate modificările trebuie făcute în urma unor 

dezbateri cu părțile implicate în acest proces: profesori, părinți, elevi/studenți, oameni de 

afaceri. Avem prea multe reforme în învățământ făcute unilateral de câte un politician 

care nu s-a consultat cu nimeni.  

 

2. Locuri de muncă. Într-o economie de piață sectorul privat este cel care creează locuri de 

muncă competitive și bine plătite. Am în programul meu politic, care reflectă modul în 

care eu văd eu transformarea țării, scăderea taxelor și impozitelor, predictibilitate fiscală 

și transparență, astfel încât investitorii să creeze cât mai multe locuri de muncă în 

România. Cu o educație adaptată la cerințele pieței, tinerii să își găsească de lucru în 

România. 

 

3. Familia. Când ai un loc de muncă stabil și bine plătit, următorul lucru natural este să îți 

întemeiezi o familie și să ai copii. Pe lângă corupție, România este lovită în acest moment 

de o depopulare masivă, din cauză că tinerii pleacă în căutarea unui loc de muncă și a 

unui viitor în alte țări. Acest lucru va crea probleme pentru întreaga societate, deoarece 

avem tot mai puțini oameni activi care lucrează și plătesc taxe, și tot mai mulți oameni 

pasivi care au nevoie de ajutor și îngrijire. Vreau sa creez un climat ca acești tineri să 

rămână în țară unde să aibă de lucru și să își întemeieze o familie.   

 

4. Sprijinirea tinerilor antreprenori. Am inclus deja în Decalogul meu reducerea birocrației, 

astfel încât o firmă să se poată înființa într-o zi. Românii peste tot pe unde merg în lume 

devin oameni de afaceri de succes, creează, construiesc, dezvoltă. De ce să nu facă asta în 

țara lor? Vreau ca același succes să-l poată obține și în România. Sunt fonduri europene 

pe care tinerii români îi pot accesa, numai să fie lăsați să o facă. Ca președinte vreau să le 

nivelez calea să își pună în aplicare orice idei creative.   

 

5. Promovarea tinerilor în politică. Îi încurajez pe tineri să intre în politică și să schimbăm 

împreună actuala clasă politică dinăuntru. Deciziile oamenilor din politică afectează 

fiecare sector al societății, de aceea este importantă implicarea  tinerilor. Media de vârstă 

a voluntarilor care mă ajută în campanie este de 27 de ani, iar cei mai mulți nu s-au 

implicat niciodată în politică. Îi văd cât sunt de activi, de creativi, de onești, de dornici să  

 



 

 

traiască într-o Românie curată. Dacă toți acești tineri intră în politică, pot schimba 

România.  

 

4. Care va fi prioritatea dumneavoastră în domeniul politicii externe a României, în 

condițiile actualului climat internațional și a evoluțiilor din regiune? 

 

Principala prioritate este întărirea parteneriatului strategic cu Statele Unite, care este mai mult 

decât o colaborare militară. Parteneriatul cu Statele Unite include și schimb de experiență în 

educație, și stimularea schimburilor economice. Avem nevoie de investitori americani care să 

deschidă afaceri în România și să creeze locuri de muncă. De partea cealaltă, avem și noi 

produse pe care le putem vinde pe piața americană. O Românie puternică economic și militar va 

întări flancul sud-estic al NATO și va limita influența Rusiei în această zonă.  

 

O a doua prioritate este integrarea României în spațiul Schengen și consolidarea relației politice 

cu Bruxellesul. România este a șaptea țară din Uniunea Europeana și ar trebui ca influența 

politică să fie pe măsură. Vreau ca până la sfârșitul primului meu mandat acest lucru să se 

întâmple. 

 

 

5. Cum considerați că pot fi soluționate situația minorității maghiare din România precum și 

cerințele de autonomie exprimate de reprezentanții acesteia? 

 

Eu cred în libertate și prosperitate, dar în același timp cred că în această lume dezbinată pe 

diverse motive avem nevoie de poduri, nu de noi ziduri.  

 

Eu pledez pentru descentralizare, care să le permită structurilor locale și județene să aibă mai 

multa putere de decizie. Pledez pentru ca mai mulți bani din taxe și impozite să rămână la nivel 

local, pentru investiții în comunitate, iar comunitățile să decidă singure ce vor face cu banii, 

pentru că știu cel mai bine de ce nevoie.   

 

Nu sunt de acord cu proiectul de autonomie prezentat de UDMR. Sunt în favoarea 

descentralizării regionale, nu doar pentru minoritatea maghiară, ci pentru toate regiunile 

României. Mă refer aici strict la autonomie economică și de resurse financiare, nu la autonomia 

teritorială.  

    


